



ကညီဂွၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွၢ်ဝိခွဲးယၢ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝိပုၤ

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်

လါအ့ၣ်ဖျါ ၂၈သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-96-D1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၢ် တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်- ပယီၤသုးခးကြီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံဆူ
တၢ်မၤဝဲတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမူးအလီၢ်အယိ သဝိဖိသံ, ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး, ဒီးစုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်ဟး
ကူၢ်ဟးဂီၤဝဲ ဖဲသထူၣ်ကီၢ်ဆၢ, လါမးရှး ၂၀၂၂ နံၣ်

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ ၀---သဝိ, တမိၣ်ဒီးကရၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဒုသထူၣ်ကီၢ်
ရၢ်ဖဲလါမးရှး ၁၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးခးတပျါတပျါဝဲ ကျိဖးဒိၣ်ချံလၢသဝိပုၤ ဖဲလၢပုၤသဝိဖိသ့ၣ်
တဖၣ်ဟံၣ် ဖျါရိဖျိထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမူးအဂီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ခးလီၤကြီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံအယိ ပုၤသဝိဖိ
သံဝဲ (၃) ဂၤ, ဟံၣ်ဃုာ်ဝဲဒီးဟံၣ်ခွါဖိ (၇) နံၣ်တဂၤ, ပုၤသဝိဖိဘၣ်ဒိဝဲ (၁၁) ဂၤ, ဟံၣ်ဃုာ်ဝဲဒီးဖိသ့ၣ် (၂) ဂၤ ဒီးသဝိဖိ အစုလီၢ်ခိၣ်
ခိၣ်တဖၣ် ဒ်အမ့ၢ်သိလ့ၣ် (၃)ခိၣ်ဒီး သိလ့ၣ်ယီၤ (၂) ခိၣ်ဟးဂီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

တၢ်ခးလီၤကြီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံ

ဖဲလါမးရှး ၁၉ သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဟါဒီ (၉:၀၀) နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်ချးသုးရၢ
နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၂) လၢအအိၣ်ဆိလီၤအသးဒီး စုကဝဲဒိၣ်သုးနီၣ်ဂံၢ် (၉) ဖဲဝုၤရီ (ဝုပုၣ်) သဝိန့ၣ် ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ခံဖျါၣ် ဆူတၢ်မၤ
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ (သီခါ) အမူးအလီၢ် လၢ၀---သဝိ, တမိၣ်ဒီးကရၢ, သထူၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.

¹ တၢ်ဂွၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါမးရှး ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ
ပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၢ အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤ
ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤ
လီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲး
ရဲထီၣ်တၢ်ဂွၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤအဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ဒိအီၤဖဲလါမးရှး ၁၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် လၢ၀--
-သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်, သထံၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထံၣ်ကီၢ်ဆၣ် နီၣ်ဂံၢ်
တၢ်ဂီၤအဝဲအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲမ့ၢ်သ့ၣ်အမဲၢ်က့ၤလၢ SAC (ခမရ) နီၣ်ဂံၢ်
(၄၀၂) ခးလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

တၢ်သံတၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်

ဒီဖျါလၢ SAC သုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံၣ်အယိ သဝီဖိသံ (၃) ဂၤ ဟံၣ်ဘုၣ်ဝဲဒီးဖိသ့ၣ်ပိၣ်ခွါ(၇)နံၣ်ဖိတဂၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိ (၃)
ဂၤလၢ အဘၣ်ဒီး SAC သုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံၣ်ပိၣ်ဖးထီၣ်အက့ၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ ဒီဒ့သိ (၅၀ နံၣ်), စီၤအဲၣ်ဖိဆါ (၇ နံၣ်), ဒီးဒီ
င့ၣ်က့ၣ် (၅၄ နံၣ်)န့ၣ်လီၤ. ဒီဒ့သိဒီး စီၤအဲၣ်ဖိဆါန့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ၀---သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်, သထံၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒီး ဒီင့ၣ်
က့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ဟ---သဝီ, မိလ့ကရူၢ်, သထံၣ်ကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသံအကျါတဂၤလၢအမ့ၢ်ဝဲ ဒီင့ၣ်က့ၣ်န့ၣ်ဟဲဆါဝဲဒၣ်
ကလံၤဖျါယုၤ သ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်မၤဝဲတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမူးအလီၢ် ဖဲလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးအဆါကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီင့ၣ်က့ၣ်
န့ၣ်ညီန့ၣ်ဟးဆါဝဲ ဒၣ်ကလံၤဖျါယုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်မၤဝဲမူးအလီၢ် လၢလီၢ်ကဝီၤပုၤ ဒ်သိးကလုၢ်အိၣ်ဝဲအဟံၣ်ဖိသီဖိ
အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်လီၤမၤဖးဒိၣ်တခါလၢ အဟံၣ်ဖိသီဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိအီၤဖဲလါမးရှး ၁၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်လၢ၀---သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်, သထံၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထံၣ်ကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခဲဘၣ်
အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲသဝီဖိ (၂) ဂၤလၢအဘၣ်ဒိ သံဝဲလၢကျိချံၣ်ဖးဒိၣ် လၢ SAC ခးလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ်

လၢန့ၣ်အမံၣ်ညါ SAC သုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံအံၤ ဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကီးဝဲပုၤသဝီဖိ (၁၁) ဂၤ ဟံဃုာ်ဝဲဒီး ဖိသၣ်ဖိ (၂) ဂၤလၢ အအိၣ်ဝဲလၢ ယ---သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိဘၣ်ဒိအကျါ (၂) ဂၤန့ၣ် ဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလံာ် ဟံဃုာ်ဝဲဒီး ဟိၣ်ခွဲးဖိ (၁၂) နံၣ်တဂၤ လၢအမံၣ် မ့ၢ်ဝဲစီၤစ---န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိ (၁၁) ဂၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ယ---သဝီ, ခ---သဝီ, မ---သဝီ, ဒီး ဝ---သဝီ လၢအအိၣ်ဝဲလၢတမိၣ်ဒီးကရူၢ်အပူၤ, ဒီးလ---သဝီလၢအအိၣ်ဝဲလၢတရံၣ်ခံကရူၢ်, သထိၣ်ကိာ်ဆၣ်အပူၤ, ဒီးလုထံၣ်, သထိၣ်ဝုၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ နီၢ်အ---(၆နံၣ်), စီၤစ--- (၁၂နံၣ်), နီၢ်စ--- (၁၉နံၣ်), စီၤန--- (၂၀နံၣ်), စီၤအ--- (၂၆နံၣ်), စီၤဝ--- (၂၇နံၣ်), နီၢ်အ---(၂၇နံၣ်), စီၤအ---(၄၄နံၣ်), နီၢ်ဘ---(၂၈နံၣ်), ထ---(၂၇နံၣ်), ဒီးဟ---(၃၂နံၣ်)န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဒိဝဲလၢအခိၣ်ဒု, အခိၣ်ညါခိၣ်, အချၢယံ, အကဖု, အသးနါပုၤလၢအဖိခိၣ်, အခိၣ်သၣ်ယံ, အမံၣ်ချံ (မံၣ်ချံထံၣ်တၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်), ဒီးအမံၣ်သၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိအီၤဖဲလါမးရှး ၁၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်လၢဝ---သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်, သထိၣ်ကိာ်ဆၣ်, ဒုသထံၣ်ကိာ်ရုၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခံဘၣ်ဒိအံၤဟံဖျါဝဲ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါခံဂၤလၢ အဘၣ်ဒိဝဲဒီးမိၣ်ချံလၢ SAC ခးလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ -လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိသ့ၣ်တဖၣ် သူဝဲတၢ်မၤဘျီသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ထၢဖျိၣ်အီၤလၢသဝီပူၤလၢ ကလိးဝဲကသံၣ်ကသီတၢ်လၢာ်ဘျီလၢာ်စ့ၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကရၢကရိလၢတၢ်ချၢသ့ၣ်တဖၣ် တဟ့ၣ်မၤစၢၤ အဝဲသ့ၣ်ကသံၣ်ကသီတၢ်လၢာ်ဘျီလၢာ်စ့ၤ နီၣ်တဖုဘၣ်.

KHRG ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ ဟံ်ဖျါဝဲဖဲလါမးရှး ၂၂ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အနံၤလၢ အခဲအံၤန့ၣ် စီၤစ---လၢအသးနံၣ် အိၣ်ဝဲ (၁၂) နံၣ်န့ၣ် ဟံ်က့ၤအိၣ်ဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး အိၣ်ဝဲလၢ လီၢ်ကဝီၤတၢ်ဆါဟံၣ်လၢအ---သဝီ, ထါတရဲၣ်ကရူၢ်, ဖဉ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိဘၣ်ဒိလၢ အဂၤ (၂)ဂၤန့ၣ် ဟံ်က့ၤအိၣ်ဆူၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ လီၢ်ကဝီၤတၢ်ဆါဟံၣ်လၢတမိၣ်ဒီးကရူၢ် ဒီးပုၤသဝီဖိ ဘၣ်ဒိ အိၣ်လီၤတံၣ်လၢအဂၤ (၈) ဂၤတခါန့ၣ် ကူၤစါယါဘျါဒၣ်အသးလၢအကစၢ်အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ခဲးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဘျီဝဲ အံၤန့ၣ် သဝီဖိဘၣ်ယုၤမ့ၢ်ဖျါဒုတအိၣ်ဘၣ်. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဂၤ သဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ်ပျံၤဝဲဒၣ်လၢ SAC သုးကခဲးလီၤအါထီၣ်ဝဲ ကျိဖးဒိၣ်ချံအယိ အဝဲသ့ၣ်မံလၢ တၢ်ပူၤလၢအချၢ်လီၤပာ်ဝဲလၢ အဟံၣ်ဖိလၢကိးမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢဝ---သဝီအပူၤန့ၣ် ပုၤဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်ဝဲ (၂၂၉) ဖျါဃဉ်ဃဉ် ဒီးတၢ်တယးဝဲလၢပုၤသဝီဖိအနီၢ်ဂံၢ်ကအိၣ်ဝဲ (၁၄၇၃) ဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတၢ်မၤဝဲတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမူးအနံၤန့ၣ် ပုၤသဝီဖိလၢအလဲၤဝဲလၢတၢ်မၤမူးအလီၢ်ကအိၣ်ဝဲအဂၤ (၅၀) တုၤ လၢ (၆၀) ဂၤဃဉ်ဃဉ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး SAC သုးအတၢ်ခဲးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ချံလၢ တၢ်မၤဝဲတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမူးအလီၢ်န့ၣ် သဝီဖိတဂၤဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ “တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲမူးတမူးလၢဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢဒုၣ်ဒါဘၣ်. တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲကညီတၢ်ပာ် ဆါမုၢ်နံၤဘၣ်. တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲကညီမၤထူၤရုၤမုၢ်နံၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ခဲးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ချံလၢမူးပူၤန့ၣ်တကြၢးတဘၣ်ဝဲဘၣ်.”

တၢ်မၤဟးဂီၤတၢ်စုၤလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်

တကးဒ်ဘၣ်အမဲၣ်ညါန့ၣ် ဒီဖျါလၢ SAC အတၢ်ခဲးလီၤတၢ်အယိ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် အသိလ့ၣ်ဟးဂီၤဝဲ (၃)ခိၣ် ဒီးသိလ့ၣ်ယီၢ်ဟးဂီၤဝဲ (၂) ခိၣ် ဖဲလၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ်လဲၤမၤဝဲမူးလၢ ဝ---သဝီအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ဟံ်ဖျါထီၣ်လီၤ တံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် သိလ့ၣ် (၁) ခိၣ်ဒီးသိလ့ၣ်ယီၢ် (၁) ခိၣ်လၢအမ့ၢ် ဝဲဒီၤ ဘ---လၢအအိၣ်လၢ စ---သဝီအတၢ်, သိလ့ၣ် (၁) ခိၣ်လၢ အမ့ၢ်ဝဲ ဖါတံၢ်ဒ---လၢဖ---သဝီအတၢ်, သိလ့ၣ်(၁)ခိၣ်လၢ အမ့ၢ်ဝဲစီၤခ---လၢအအိၣ်လၢယ---သဝီအတၢ်, ဒီးသိလ့ၣ်ယီၢ် (၁) ခိၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲစီၤခ---လၢဝ---သဝီအတၢ်န့ၣ်ဘၣ်ဒိဟးဂီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.



KHRG ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤလၢလါမးရှး ၂၃ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိအီၤလၢဝ---သဝီ, တမိၣ်ဒီးကရူၢ်, သထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထီၣ်ကီၢ်ရၣ် ဒီးဟံ်ဖျါဝဲပုၤသဝီဖိအသိလ့ၣ်တခိၣ်ဒီးသိလ့ၣ်ယီၢ်တခိၣ်လၢအဘၣ်ဒိဟးဂီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ -လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်
 ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ
 အၢ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ.
KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖုၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်
 လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါၢ်တဖုၣ်အကလုာ်,
 အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. နသုထံၣ်သ့ၣ်ညါ
 ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.